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As the energy transition to a zero-emission society gets underway, attempts are being made to estimate 

the associated costs [1], as well as the impact on the use of natural resources, particularly for energy 

investments [2]. The development of energy transmission and distribution networks is often a blind 

spot in forecasts, even though they are recognized as central to the use of low-carbon energies [3]. We 

propose to explore the historical case of the development of the railway network in the 19th century, 

in terms of the consumption of material and energy resources for its construction, maintenance and 

use. Our ambition is to understand the link between the dynamics of transport development and 

economic growth based on coal, both the raw material of the network and the beneficiary of its 

development [4, 5]. We will make use of the results already obtained by graph theory applied to these 

spatial networks [6], and will draw on a similar approach underway for electricity networks [7]. The 

aim of the internship will be to gather documentary resources, define the geographical study area in 

line with available data, and present an initial network development model.  

The internship is expected to end up in a PhD position. 
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Alors que la transition énergétique vers une société zéro-émission est en route, on essaye d’estimer les coûts 

afférents [1], ainsi que l’impact en utilisation de ressources naturelles, tout particulièrement pour les 

investissements en énergie [2]. Le développement des réseaux de transport et distribution d’énergie sont souvent 

un angle mort des prévisions, bien qu’ils soient reconnus comme central dans l’utilisation des énergies bas 

carbone [3]. Nous nous proposons d’explorer le cas historique du développement du réseau ferré au 19e siècle, 

en terme de consommation de ressources matérielles et énergétiques pour sa construction, sa maintenance et 

son utilisation. L’ambition est de comprendre le lien entre la dynamique du développement des transports et la 

croissance économique basée sur le charbon, à la fois matière première du réseau et bénéficiaire de son 

développement [4, 5]. On utilisera les résultats déjà obtenus par la théorie des graphes appliquée à ces réseaux 

spatiaux [6], et l’on s’appuiera également sur une démarche similaire en cours sur les réseaux électriques [7]. 

Le stage aura pour objectif de réunir les ressources documentaires, de définir la zone géographique d’étude en 

cohérence avec les données disponibles, et de présenter un premier modèle de développement du réseau. 

Une continuation en thèse est envisagée. 
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